
'Jnte{igenţe sunt cfestu{e în 'J«]mânia, 

acum avem nevoie ie caractere. ' 

ASOCIAŢIA GENERALĂ A INGINERILOR DIN ROMÂNIA 

Ion I.C. Brătianu 

Jtvem nevoie ae moae{e 
Mihai Mihăiţă 

Ion /.C. Brătianu a reprezentat şi va reprezent@, in 
memoria tuturor, o personalitate complexă, de o mare 
inteligenţă şi de o mare capacitate de a se devota idealului 
suprem al naţiunii. Inginer şi om politic, el a ocupat funcţii 
foarte importante în România. 

(® UNIVERS 
INGINERESC 

El a intrat în istorie prin trei dimensiuni fundamentale: 
strategiile adoptate, acţiunile pe care le-a început şi le-a 
terminat şi modelul pe care l-a creat şi care trece dincolo de 
epoca sa. Foarte muncitor, foarte onest, pregătit profesional 
şi cu o mare abilitate politică, cu o viziune extraordinară a 
realităţii sociale şi politice, el a fost în acelaşi timp şi un 
cărturar. Este uşor de înţeles că un om politic nu poate să 
izbândească dacă nu are şi această dimensiune culturală şi 
spirituală . 
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Conducător al delegaţiei române la Conferinţa de pace 
de la Paris, patriotul român Ion I.C. Brătianu a reuşit ca, la 
capătul unei excepţionale activităţi diplomatice, România 
să-şi vadă recunoscută existenţa în fruntariile ei fireşti. Dar 
Marea Unire trebuia consolidată şi gestionată. În faţa acestor 
necesităţi, Ion I. C. Brătianu a înţeles să depună o activitate 
fără egal pentru realizarea reformei agrare în 1921 şi pentru 
elaborarea şi adoptarea Constituţiei în 1923, o constituţie 
socotită, la timpul respectiv, ca una dintre cele mai moderne 
din Europa. 

El a înţeles faptul că, pentru viitorul poporului român, 
este absolută nevoie de consolidarea României ca stat 
european modern, stat naţional, unitar şi indivizibil, în care 
să fie asigurate drepturile tuturor românilor, fără deosebire 
de originea lor etnică sau de religie. 

Aleşilor naţiunii, a căror datorie primordială trebuie să 
fie apărarea intereselor şi demnităţii poporului, li se adresa 
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• Energia la Început de an - pag. 2 

• Informatizarea societăţii 
româneşti se lasă aşteptată - pag. 3 

RURALUL, DOMNILOR INGINERI, NU 
ÎNSEAMNĂ NUMAI AGRICULTURĂ! 

• Lucrările celui de Al 25-lea 
Congres al AGIR - pag. 4 - 5 

O cifră enunţată la o emisiune 
dedicată satului la TV m-a speriat 
de-a binelea. Statisticile recente 
arată că în agricultura României 

UNIUNEA NUCLEARĂ A INDUSTRIEI 
ROMÂNE (UNIR) AVERTIZEAZĂ: 
U2-U5 CERNAVODĂ ÎN PERICOL 

Recent, o. altă intreprindere şi-a ~nunţat oficial închiderea secţiilor de "nucleare' şi redistribuirea 
personalulu, m alte actIv1tă\I convenţionale , pe motivul lipsei comenzilor de la beneficiarii obiectivelor 
nucleare. Şi acea~ta din cauza opririi practice a lucrărilor de investiţii, în special la şantierul de la 
Cer~avodă, Unităţile 2-5. Aceasta este Independenţa SA Sibiu, care anunţa desfiinţarea Fabrlcii de 
Ech1pam~nte Nucleare, în lipsa comenzilor de la Cernavodă , după ce comunicase deja în 1995 că 
producţia m sectorul nuclear este practic sistată. 

Acesta este un alt semnal al UNIA, legat de dezintegrarea crescândă a structurilor industriale 
din ţară _care ~usţin~au programul nuclear, datorită stagnării practice a Programului Nuclearo
Energetic Naţional, m principal datorită întârzierii reluării "în for1ă" a lucrărilor la CNE Cernavodă, 
Unitatea 2. 

. Mai amintim că din cele 16 instalaţii de cercetare-dezvoltare şi testare de interes naţional , aprobate 
pnn H.G. nr. 400104.08.1997, 8 instalaţii (50%) apat1in domeniului nuclearo-energetic, fiind în bună 
parte nefolosite la capacităţile lor nominale, tocmai datorită stagnării lucrărilor de investiţii la obiectivele 
nucleare. 

Sp9.răm că,_ cel târziu __ la începu_tul acestui an, se vor lua decizii majore legate de strategia finan\ării 
~nită\11 ~- de catre_f~c~?rn de decIzIe guvernamentali. Nu de alta, dar anul trecut, 1997, era anul punerii 
m funcţiune a Unitaţ11 2, conform HG nr. 341 din 09.07.1993 ... Este drept că decizia apat1inea unui alt 
guvern, dar şi _ decizia actualului executiv trebuie sus\inută printr-o acţiune practică (H.G. nr. 35/ 
25.02.1997, pnn care se hotăra că programul lucrărilor pentru punerea în funcţiune a Unităţii 2 de la 
CN~ Cernavodă , ca parte integrantă a strategiei de dezvoltare a energeticii româneşti, este program 
de importanţă naţională, prioritar în economie în următorii 5 ani). 

H. Mocanu, 
secretar UNIR 

prof. dr. doc. ing. Dumitru Teaci 

sunt ' ocupaţi" 42% din populaţia 
activă a acestei ţări. 

Conform celor ştiute de multă 
lume , din păcate nu de toţi 

românii , ţara noastră dispune de 
circa 15 mii. de ha de terenuri 
agricole, din care doar 9,5 mii. ha 
sunt terenuri arabile şi 0,5 mii. ha 
de plantaţii de pomi şi de vii. 

Dacă cifra ce arată că 42% din 
popula\ia activă a României este 
"ocupată" în agricultură , adică cei 
cuprinşi intre vârstele de 16 şi 65 
de ani, este adevărată, atunci 
celor capabili de muncă şi 
ocupaţi în agricultură le-ar reveni, 
fiecăruia , câte 3, 1 ha de teren 
agricol , 1,9 ha de teren arabil şi 
O, 1 ha de plantaţii vitipomicole. 

Dacă ţinem seama de faptul 
că agricultorii din mediul rural nu 
se apucă de muncă doar la 16 
ani, ci mult mai devreme şi nu se 
lasă de ea la 65 de ani, numărul 
r.eal , respectiv propot1ia celor 
' ocupaţi" în agricultură , din totalul 
popula\iei ţării , ar fi mult mai 
mare. 

Se în\elege că acei ce sunt 
' ocupa\i " în agricultură nu se 
ocupă numai de cultivarea 
plantelor, ci şi de creşterea 
animalelor, de construcţii rurale 
şi de alte munci secundare de la 
\ară. 

Făcând un calcul elementar 

privind oferta de for1ă de muncă 
în ruralul românesc astăzi şi 
necesarul real al acestora, 
exprimăm următoarea apreciere: 

- Numărul total de persoane 
capabile de muncă pentru a fi 
' ocupate" în agricultură este de 
circa 5.000.000 (100%); 

- Dintre acestea, ar fi necesare 
efectiv 

a) în cazul unei dotări 
insuficiente, circa 2 .000.000 
(40%), rămânând un număr real 
de necoupaţi de circa 3.000.000 
(60%); 

b) în cazul unei dotări 
moderne normale, circa 
1.000.000 (20%), numărul real 
de neocupaţi fiind astfel de circa 
4.000.000 (80%). 

Cifrele sunt dramatice; ele 
arată un grad de ocupare reală 
a populaţiei rurale în agricultură 
extrem de scăzut şi implicit o 
sursă de câştig dramatic de 
scăzută . 

Virgil Madgearu arăta în 1923 
cum că influenţa industrializării 
asupra agriculturii s-a manifestat 
prin aceea că : ' Mai întâi a 
dispărut sub puternica 
concurentă a fabricilor industria 
casnică şi acest fapt a însemnat 
o sărăcire a ţărănimii .. .' 

Prin urmare, faţă de ruralul 

(Continuare în pag. 3) 
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inginerul ION (IONEL) I.C. BRĂTIANU (1864 - 1927) 
În \inuturile Argeşului, 

prezenta familiei Brătianu, care 
a avut un însemnat rol politic în 
secolul al XIX-iea şi în primele 
patru decenii ale secolului XX, a 
fQ.St consemnată pentru prima 
dată în documente la începutul 
secolului al XVI-iea. 

Ion (Ionel), fiul cel mare al lui 
I.C. Brătianu, s-a născut la 
conacul părintesc "Florica' din 
Ştefăneşti-Argeş. 

Tatăl, Ion C. Brătianu (1821-
1891 ), împreună cu fratele lui, 
Dimitrie C. Brătianu (1818-1892), 
au făcut parte dintre fruntaşii 
revolu\iei de la 1848 din Ţara 
Românească, au participat la 
lupta pentru Unirea Principatelor 
la 1859 şi la lupta pentru 
dobândirea statutului de regat al 
României la 1881. 

A fost ministru în mai multe 
guverne şi prim-ministru între anii 
1876-1888, în timpul Războiului 
pentru lndependen\ă. 

Ion I.C. Brătianu a făcut şcoala 
primară în comuna natală, 

împreună cu fii \ăranilor. Studiile 
medii le-a făcut la Bucureşti, la 
şcoala de la Sfântul Sava, unde 
ulterior au studiat şi fra\ii săi. 

A fost trimis de tatăl său la 
Paris, unde a studiat la 
politehnică, în ideea de a deveni 
inginer şi astfel să contribuie la 
progresul tehnic al \ării. 

După absolvire, în anul 1889, 
tânărul inginer, la întoarcerea în 
\ară a lucrat la calea ferată laşi
Paşcani, până în 1895. 

Ca membru în P.N.L., 
debutează în viata politică în anul 
1895, la Târgu-Jiu, într-o 
campanie electorală, în calitate 
de candidat pentru un post de 
deputat, pe care l-a ob\inut. 
Pregătit pentru viata politică încă 
din tinere\e, ca şi fra\ii lui, avea 
să avanseze în scurt timp. Astfel, 
la vârsta de 33 de ani a fost numit 
Ministru al Lucrărilor Publice în 
guvernul prezidat de O.A. Sturza, 
post pe care l-a de\inut în 
perioada 31 martie 1897 - 30 
martie 1899. 

Studiile inginereşti şi practica 
de cinci ani la calea ferată i-au 
fost de un real folos pentru 
conducerea acestui minister. El 
a dat o deosebită aten\ie 
dezvoltării re\elei feroviare, 
având consilieri pe marele 
inginer Anghel Saligny, care era 
director general la C.F.R. şi pe 
inginerul Elie Radu, şeful 

Serviciului de studii şi construc\li. 
În acea perioadă a participat la 
inaugurarea căii ferate Piteşti

Curtea de Argeş şi s-a preocupat 
intens de buna desfăşurare a 
lucrărilor de amenajare a portului 
Constanta. 

Ca participant activ la viata 
politică a \ării, a fost de mai multe 
ori preşedinte al Consiliului de 
Miniştri (27 decembrie 1908 - 4 
martie 1910; 4ianuarie 1914-24 
septembrie 1919; 19 ianuarie 
1922 - 27 martie 1926). 

A deţinut portofoliul 
Ministerului Afacerilor Străine în 
mai multe etape ( 1907-1909 şi în 
1927). Ministerul de Război l-a 
condus de mai multe ori (4 
ianuarie 1914 - august 1916 şi 
în 1922), ca şi Ministerul de In
terne (1907 - 1908 şi 1910). De 
mai multe ori a cumulat 
conducerea a două ministere, a 
fost prim-ministru şi în acelaşi 
timp ministru de interne sau 
externe. 

În timpul în care a lucrat la 
externe, a înaintat numeroase 
memorii guvernelor Austriei şi 

Ungariei, pentru îmbunătă\irea 
situa\iei românilor din 
Transilvania. 

1.1.C. Brătianu a condus 
guvernul României timp de 12 ani 
şi a dominat cu autoritate viata 
politică a \ării timp de douăzeci 
de ani. 

Ca prim sfetnic al regelui 
Ferdinand I, a militat pentru 
intrarea în războiul din 1916, fapt 
care a avut ca rezultat înfăptuirea 
Marii Uniri de la 1 Decembrie 
1918, când \ara a devenit 

A, 

România Mare. 
A fost ini\iatorul unor reforme 

importante, ca reforma agrară din 
1921, prin care au fost 
împroprietări\i \ăranii şi reforma 
electorală, prin care a fost 
introdus votul universal. 

O iontribu\ie deosebit de 
importantă a avut-o la elaborarea 
Constituţiei României moderne 
din 1923, care a fost considerată 
în Europa drept cea mai 
democratică din acea vreme. Din 
această Constitu\ie cităm o 
prevedere pe care nici un român 
nu trebuie să o uite: 'România 
este un stat unitar şi indivizibil, 
care asigură drepturi egale 
tuturor românilor, fără deosebire 
de origine etnică, limbă sau 
religie'. 

În fruntea Partidului Na\ional 
Liberal, ca preşedinte, a fost ales 
la 11 ianuarie 1909, în locul lui 
O.A. Sturza şi a de\inut această 
func\ie până la sfârşitul vie\ii. 

Încă din 1905 s-a pronunţat 
pentru reînnoirea partidului cu 
cadre, ideologic şi organizatoric. 

A fost căsătorit de două ori, 
prima dată cu Maria Moruzi, fiica 
beizadelei Alecu Moruzi, cu care 
a avut un fiu, pe Gh. Brătianu, în 
1898, şi de care a divorţat imediat 
după căsătorie. Rela\iile cu acest 
fiu au fost rare, din cauză că fosta 
lui so\ie nu le îngăduia. 

A doua oară a fost căsătorit 
cu Eliza Ştirbei. 

În Bucureşti îşi avea reşedin\a 
pe strada Biserica Amzei, casă 
în care în prezent func\ionează 
o bibliotecă publică. 

Timpul liber îl petrecea la vila 
"Florica' din Ştefăneşti-Argeş, 
ocupându-se cu pasiune de 
creşterea animalelor. 

Avea o bibliotecă vastă şi 

pentru hotărârile sale politice, 
recurgea la studiul istoriei. 

Ion (Ionel) I.C. Brătianu a 
trecut în nefiin\ă la 24 noiembrie 
1927 şi a fost înhumat lângă tatăl 
său, Ion C. Brătianu, la 
Ştefăneşti-Argeş. 

Istoricii români îl consideră ca 
pe cel mai important membru al 
familiei sale şi o personalitate 
complexă din istoria României. 

Mihai Olteneanu 

E,NERGIA - LA INCEPUT DE AN ) 
Acum, la cumpăna dintre ani, 

când toaffi lumea face bilanţuri şi 

încearcă să prospecteze viitorul, un 
popas în 'laboratoarele" 
compartimentelor de sinteze ale 
Direcţiei de planificare producţie a 
RENEL este util pentru toţi cei pe 
care ii interesează evoluţiile din 
Sistemul Energetic Naţional, din 
întreaga industrie energetică 
românească. În primul rând, pentru 
că aici se poate afla totul despre 
producţia de electricitate şi căldură, 

hidraulice, turnuri de răcire, coşuri de 
fum, alte clădiri de producţie) aflate 
în patrimoniul regiei. 

începând din anul 1990, în 
următorii cinci ani, cererea de 
electricitate în ţară a cunoscut un 
regres abrupt şi continuu (vizibil în 
diagrama alăturată), explicabil prin 
diminuarea activităţilor din industrie, 
principala categorie de consum. 
Regres întrerupt în anii 1995-1996, 
care au marcat revenirea la nivelul 
cererii din anul 1991 - motivele fiind 

Puteri electrice medii anuale 

1989 1990 1991 1992 1993 1994 1995 1996 1997 

despre starea instalaţiilor, despre 
livrările de combustibili, despre 
prognozele privind evoluţia cererii de 
energie şi bineînţeles, despre 
capacitatea sistemului energetic de 
a răspunde pozitiv acestei cereri. 

Am cules din evidenţele acestor 
compartimente ştiri "calde" şi, în 
continuare, supunem atentiei 
cititorilor câteva din datele de 
funcţionare pe care le considerăm ca 
mai interesante, privitoare la anul 
recent încheiat şi la perspectivele 
celui viitor. Propunem o trecere în 
revistă a următorilor parametri: 

- evoluţia cererii consumatorilor şi 
a ofertei (posibilităţilor) regiei în ce 
priveşte electricitatea şi căld•ra; 

- capacită\i de producţie, transport 
şi distribuţie; 

- eficienţa economică a exploatării 
instala\iilor; 

- avarii, incidente şi incendii -
măsuri de prevenire a acestora; 

- starea construcţiilor (baraje 

uşor de explicat. 
Anul precedent, însă ne-a pus din 

nou în fata unor situaţii inedite. După 
o iarnă mai blândă decât cea 
precedentă, dar cu cerere energetică 
asemănătoare acesteia, şi o 
primăvară îndelungată a venit o vară 
scurtă, ploioasă (deci cu o slabă 
activitate în irigaţii) şi rece - atât sub 
raport termic, dar şi în ce priveşte 
situaţia unor industrii: restrângeri de 
activitate, lichidări de unităţi, 

disponibilizări de personal etc. 
Sistemul energetic a reacţionat 
prompt, rezultând reducerea lună de 
lună a cererii, astfel că în luna 
septembrie, în care, deşi s-a 
înregistrat o uşoară creştere faţă de 
august (5,5%), puterea medie 
consumată, 5660 MW, reprezenta 
88% din media primelor 8 luni şi 

numai 86,3% din puterea medie a 
lunii septembrie 1996. Comparativ, 
evolu\ia lunară a cererii de 
electricitate în ultimii doi ani este 

sintetizată în diagrama alăturată. 
Se poate observa, în ambele 

diagrame, faptul că atât cererea de 
căldură, cât şi cea de electricitate 
încep să fie diferenţiate sensibil abia 
la ieşirea din iarna precedentă. 

Luna octombrie a venit cu semne 
timpurii de toamnă aspră, dar şi cu o 
creştere substanţială a cererii, dificil 
de explicat în condiţiile în care nu au 
existat semnale privind intensificări 

vădite ale activităţii în industrie. De 
altfel, a crescut substanţial şi 

consumul de energie termică, cu 89% 
faţă de luna precedentă şi chiar cu 
10% faţă de octombrie 1996 (aaul 
trecut, consumul de căldură a fost în 
luna octombrie cu numai 38% mai 
mare decât în luna septembrie). 
Puterea medie consumată in luna 
octombrie a fost de 6535 MW, cu un 
plus de 875 MW (adică 15,5%) în 
raport cu luna precedentă; spre 
sfârşitul acestei luni, o dată cu 
înrăutăţirea vremii, au fost 
înregistrate vârfuri zilnice de consum 
de peste 8500 MW; după intrarea în 
luna noiembrie şi creşterea 

temperaturilor exterioare, consumul 
s-a redus apreciabil, vâr1urile zilnice 
de consum situându-se, in zilele 
I ucrătoare, la aproximativ 8000 MW. 
Abia în primele două decade ale lui 
decembrie, cererea s-a ridicat la 
valori în jur de 8500-8700 MW. Plusul 
de consum din luna octombrie nu se 
poate explica prin folosirea excesivă 
a receptoarelor electrotermice în 
cartierele de blocuri, deoarece 
acestora li s-a furnizat energie 
termică mai multă decât anul trecut; 
este posibil ca sporul cererii de 
elE!ctricitate să se fi localizat, mai 
ales, în mediul rural. Aceasta se va 
vedea - dacă s-a produs în condiţii 
licite - cu prilejul următoarelor 
facturări la consumatorii casnici. 

Claudiu-Viorel SAvulescu 

(Continuare în numArul viitor) 
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Din vârful peniţei 
Toast pentru 1998 

Ciocnind cu anul ce-a venit, 
Noi tot săraci ne-am regăsit! 
Lichidită\i sunt în pahare, 
Dar mai nimic în buzunare! 

Discurs parlamentar 
Evoluând în parlament 
Spre formă fără con\inut, 
Discursul v-a fost coerent 
Doar drepturi când v-a\i sus\inut. 

Când coroana îşi pierde capul 
Împins de-actor spre lăcomie, 
De falşi prieteni spre vendetă, 
Chiar pe mormântul monarhiei 
A\i aşezat o ... margaretă. 

aan1996 

Oan1997 

[I) an 1996 ; 

Oan1997 I 

ing_ Viorica Angheliu Mocanu 
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RURALUL, DOMNILOR INGINERI, NU ÎNSEAMNĂ NUMAI AGRICULTURĂ! 
(Urmare din pag. 1) 

ancestral, cu agricultura clasică 
şi via\ă rurală clasică. s-au 
petrecut două 'fenomene 
esenţiale, care au "eliberat' o 
imensă for\ă de muncă. din 
cauză că pe lângă faptul că, pe 
de o parte, industria casnică "a 
dispărut", fiind preluată de fabrici 
- tors, ţesut. cusut, împletit, făcut 
oale, roate, care, şiţă etc. - iar pe 
de altă parte, noile maşini şi 

unelte agricole perfecţionate au 
determinat o creştere imensă a 
productivităţii muncii agricole 
rurale, ducând la reducerea 
drastică a numărului celor real 
ocupa\i în producerea bunurilor 
alimentare şi nealimentare de 
origine agricolă-textile, piei, alte 
materii prime. 

Dacă facem o compara\ie 
între starea de lucruri de la noi 
din \ară, între începutul şi sfârşitul 
acestui secol al XX-iea, vom 
constata că proporţia celor 
ocupa\i real în agricultură a 
scăzut de la circa 80% din 
populaţia activă, la cel mult 15%, 
socotiţi ca într-adevăr necesari 
pentru a realiza volumul de 
munci necesare, pentru a cultiva 
cele 15 mii. de ha de terenuri 
agricole şi a îngriji numărul 
corespunzător de animale, 
echivalent a circa 15 mii. de 
unită\i vită mare, care să con
sume circa 80% din producţia 
vegetală, restul fiind consumat 
direct sau prin prelucrare, ca 
produse vegetale. Cu toate că 
producţiile medii la ha, la 
principalele plante de cultură, au 
crescut în acest secol de circa 
3,5 ori, iar suprafaţa arată a 
crescut şi ea, totuşi cantitatea de 
produse alimentare rezultate nu 

satisface la nivel corespunzător 
cerin\ele populaţiei, iar exportul 
este modest. 

Cel mai important fenomen de 
relevat este cel al subocupării 
alarmante a populaţiei active din 
mediul rural, mai ales în ultimii 
ani, când aceasta a sporit de la 
25-27% înainte de 1990, la peste 
40% astăzi, iar prin 
dezindustrializarea continuă a 
României, care se petrece rapid 
în ultimii ani, ne putem aştepta 
la sporirea acestei categorii de 
dezocupa\i şi nu de şomeri, aşa 
cum greşit sunt consideraţi cei ce 
nu au de lucru în mediul rural, 
fiindcă acestora nu are cine să 
le plătească ajutorul de şomaj şi 
nici pensii normale. 

Oare nu există, domnilor 
ingineri, solu\ii pentru ieşirea din 
această situaţie dramatică a 
celor din mediul sătesc? 

În ultimele decenii ale 
regimului totalitar s-a profilat un 
singur sens al mişcării 

demografice, cel dinspre sat spre 
oraş, prin industrializarea forţată 
şi prin urbanizarea rapidă, 

golindu-se în mare măsură satele 
de oamenii tineri, nemaivorbind 
de navetiştii care se întorceau în 
sat numai să doarmă. Şi totuşi, 
satul românesc nu a pierit decât 
în propor\ii reduse. Aceasta 
dovedeşte că ceea ce a deprins 
acest popor de milenii, nu se 
poate distruge chiar aşa de uşor. 
Şi de ce am face-o? 

Recent, într-o reuniune a 
comisiilor Consiliului Europei, am 
prezentat ideea după care 
"marele dezavantaj" al 
României, din cauza existenţei 
unei rate înalte a populaţiei rurale 
dispersate în cele circa 13.000 
de sate, poate şi trebuie să fie 

transformat într-un avantaj real 
printr-o politică înţeleaptă, pe 
care noi o numim neoruralistă, 
care să asigure de lucru 
populaţiei rurale în alte domenii 
decăt cel agricol propriu-zis, 
profitând de prezenţa persistentă 
a unei populaţii stabile, care are 
anumite rosturi acolo, case, 
grădini, ceva pământ, apă, 
şcoală, biserică şi mai ales 
nădejdi ancestrale de dăinuire. 

Se ştie că societă\ile 

moderne, urbanizate în proporţie 
de 75-85%, au probleme imense 
legate de utilizarea integrală a 
forţei de muncă în oraşe. Astăzi 
nu se poate trăi normal în Europa 
dacă nu munceşti - cel capabil 
de muncă - 250-270 de zile pe 
an. Această cerinţă nu poate fi 
satisfăcută aproape în nici o \ară. 
În UE sunt oficial 18 milioane de 
şomeri plătiţi. Câţi neocupa\i or 
fi? 

După cum se vede, nu numai 
ruralul nostru este purtător al 
unor situa\ii disperate; şi urbanul 
românesc şi cel din cele mai 
multe ţări au probleme compli
cate de asigurare a unor locuri 
de muncă pentru mulţi neocupaţi. 

La noi, cu ajutorul unei gândiri 
tehnico-economice înţelepte, 
putem realiza o nouă structură 
ocupaţională în rural, prin 
crearea acolo a unor ateliere şi 
chiar întreprinderi mici şi mijlocii, 
independente sau legate pe 
orizontală cu alte unităţi, aşezate 
în urban sau în rural, unde să se 
producă ceea ce este necesar şi 
vandabil în \ară şi peste graniţă. 
Din această activitate, care poate 
ajunge să cuprindă peste 50% 
din bunurile necesare societăţii, 
cei din rural pot ob\ine peste 75% 
din veniturile lor. Mai trebuie luate 

Deşi există strategii elaborate, 

în seamă activităţile legate de servicii, inclusiv de agroturism. 
Se poate? Da, se poate cu siguranţă! Ne trebuie voin\ă şi 

pricepere de a face bani. 

W Cartea tehnică 
Fibra de lână. TradiJie şi inova/ie 

autor: şef lucrări dr. ing. Vasile Blaşcu 

Cartea a apărut în Editura Centrală BIT laşi, în colectia CARTEX, 
cu numărul 17. 

Chiar dacă fibrele de lână ocupă un loc în partea inferioară a 
repartitiei pe categorii de fibre, pe plan mondial, acest aspect nu re
duce cu nimic importanta fibrei de lână pentru sectorul textil. 

Fibrele de lână au o serie de proprietăti specifice încă neegalate 
de fibrele chimice, cu toate realizările ştiintifice mondiale. în acelaşi 
timp, lâna prezintă şi unele aspecte care o dezavantajează, cum ar 
fi: capacitatea mare de contractie şi împâslire, rezistenta scăzută 
fată de mediile alcaline, microorganisme şi molii etc. Având în vedere 
acest complex de avantaje şi dezavantaje, cercetările mondiale sunt 
axate pe posibilitătile de modificare pe cale fizică sau/şi chimică a 
structurii fibrelor de lână, astfel încât să răspundă cât mai fidel scopului 
urmărit. 

În lucrare sunt prezentate unele rezultate recente privind 
modificarea fibrelor de lână românească prin tehnica de grefare cu 
initiere fizică, prin radiatii UV, în scopul diversificării proprietătilor şi 
extinderii domeniilor de utilizare. 

Cartea este structurată pe 7 capitole: Consideratii teoretice 
referitoare la structura şi proprietătile fibrelor de lână; Importanta 
modificărilor fizice şi chimice ale lânii în vederea conferirii unor 
proprietăţi specifice; Realizări în domeniul grefării lânii; Rezultate 
recente în grefarea lânii; Metode de investigare a copolimerilor grefa~; 
Consideratii privind topochimia şi mecanismul reactiilor de grefare 
ale lânii prin initiere UV cu monomeri alchil şi hidroxialchil acrialti; 
Domenii de aplicare ale lânii grefate cu monomerii alchil şi hidroxialchil 
acrilati. 

Modul de tratare a aspectelor prezentate în această monografie 
poartă amprenta originalită\ii şi a personalitătii autorului, cu contribu\ii 
ştiinţifice şi practice în valorificarea superioară a lânii româneşti. 
Eforturile autorului se înscriu pe linia realizării celei de-a doua generaţii 
de fibre. 

;, 
• 

prof. dr. ing. Otilia Mâlcomete, 
Facultatea de Textile-Pielărie, laşi 

INFORMATIZAREA SOCIETĂŢII ROMÂNEŞTI SE LASĂ AŞTEPTATA 
Din datele furnizate de lnter

national Data Corporation - IOC 
privind pia\a Tehnologiei 

Informaţiei şi CornunicaJiilor, TIC, 
România ocupă un modest loc 
41, din 65 de ţări analizate, 
privind. "nivelul societăJii 

informaJionale", cu o investiţie 
specifică sub 10-15 USD/locuitor, 
faJă de 750 USD/locuitor în SUA 
şi Japonia, cu mai puJin de 5% 
posturi de lucru informatizate/ 
funcţionar public, adică de 1 O ori 
mai pu\in decât media realizată 
(de 50%} în Jările comunitare şi 
cu un număr de 16 calculatoare 
conectate la Internet /100.000 
locuitori, în timp ce \ări din zona 
Europei Centrale şi de Est au 
deja conectate 2336 
calculatoare/100.P00 locuitori în 
Ungaria, sau 403 calculatoare/ 
100.000 locuitori în Estonia. 

Această poziJie de '\ară 

subdezvoltată" în domeniul TIC, 
pe care o de\ine în prezent 
România, constituie un serios 
semnal de alarmă faţă de 
hotărârile reuniunii Jărilor UE de 
la Bruxelles, din vara anului 
1997, care a stabilit: "Rolul 
proactiv al guvernelor în 

utilizarea TIC prin acordarea 
priorităţii extinderii 
infrastructurilor 
informaţionale, constituie o 
condiţie indispensabilă 

aderării la UE". 
Concomitent cu eforturile 

depuse în direcţia armonizării 
legislative şi economice în toate 
sectoarele, Guvernul României, 
printr-o decizie adoptată în iunie 
1997, a solicitat Comisiei 
Naţionale de Informatică - CNI -
să elaboreze "Strategia de 
dezvoltare a societăţii 

informaţionale româneşti", 
obiectiv prioritar pentru 
dezvoltarea economico-socială a 
\ării şi de integrare a României 
în structurile euro-atlantice. 

Lucrarea este structurată pe 
trei mari sec\iuni, care se referă 
la: 

• Infrastructura 
informaţională - care abordează 
crearea 'nucleului informa\ional' 
şi a infrastructurii de comunica\ii 
de date, bazat pe variante de 
registre permanente şi 

nomenclatoare de interes 
naţional, ca: registrul permanent 
al populaJiei - cu gestionarea 

bazelor de date de către oficiile 
de stare civilă din primării şi 

concentrarea informa\iilor la nivel 
jude\ean (CJ) şi na\ional (CN); 
registrul permanent al 
operatorilor economici şi sociali 
• la nivelul direcţiilor judeţene ale 
Ministerului de Finan\e şi cu 
agregare la nivelul naţional; 
registrul permanent al unităţilor 

teritorial-administrative şi al 
arterelor de circulaJie - la nivelul 
prefecturilor şi, evident, la nivel 
na\ional; registrul cadastrului şi 

al sistemului geografic de 
referinţă, în administrarea 
Oficiului Naţional de Cadastru, 
Geodezie şi Cartografie. 

• Industria Tehnologiei 
Informaţiei şi Comunicaţiilor -
în care un loc central îl ocupă 
industria naţională de software • 
prin valorificarea eficientă a 
potenţialului uman de specialitate 
ce activează în domeniu, prin 
dezvoltarea de societăţi private 
mici şi mijlocii pentru producţia 
de programe şi software 
aplicative, ca motor al tranziţiei 
către societatea informaţională; 
crearea unor facilităţi de ordin fis
cal, prin reducerea nivelului de 

impozitare a profitului pentru 
activită\i de producJie de soft
ware, în limita a 3-5%; realizarea 
de parcuri tehnologice, un prim 
parc tehnologic informatic 
urmând a fi amplasat la Horezu 
(un perimetru de circa 90 ha}, 
unde firme specializate şi unită\i 
de învăţământ vor avea condiţii 
de dezvoltare a oricăror 

tehnologii (software, hardware 
sau comunicaţii}, beneficiind de 
avantajele unei zone libere; 

• Sisteme informatice 
pentru administraţia publică, 
capitol în care se prevede 
elaborarea de standarde 
informatice româneşti, 
impunerea unui nivel tehnologic 
minimal şi colaborarea pe toate 
planurile între administra\ie şi 
industria de software. 

Este de neînţeles de ce o 
strategie într-un domeniu de vârf 
al tehnologiei - care, iată, există 
• nu devine operaţională, nefiind 
încă aprobată de factorii de 
decizie abilitaţi la nivel 
guvernamental, şi deci neavând 
alocate încă resursele financiare 
pentru asigurarea infrastructurii 
şi implementării sistemelor. 

Proiectul de ordonanţă de 
urgenţă privind cadrul de utilizare 
a tehnologiei informaţiei şi 

proiectul hotărârii de guvern 
pentru adoptarea strategiei de 
informatizare, aflate încă în 
diferite stadii de avizare, trebuie 
să constituie preocupări majore 
la nivelul Guvernului României. 
Comisia Naţională de 
Informatică, Asociaţia pentru 
Tehnologia Informaţiei şi 

ComunicaJiilor, sprijinite de 
comisiile de specialitate ale 
AGIA, trebuie la rândul lor să 
acţioneze pentru pregătirea 
cadrului de implementare a 
sistemelor informatice şi de 
comunicaţii prevăzute în 
"Strategia de informatizare a 
societăţii româneşti", de altfel 
favorabil apreciată de managerii 
celor mai puternice firme de 
informatică ce activează în \ara 
noastră, condiţia de bază pentru 
materializarea unei configuraţii 
reale a industriei TIC în ţara 
noastră. 

ing. Ion Rozanide 
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LUCRĂRILE CELUI DE AL 25-LEA CONGRES AL AGIR 
Luările de cuvânt ale delegaţilor 

(Urmare din nr. 1/1997) 

Cuvântul domnului ing. Nicolae Fildan, 
preşedintele Filialei Constanta 

Stima/i participan/i, 
Filiala Constanta este una dintre cele mai tinere filiale din \ară , dar avem un program serios, 

prin care sperăm să recuperăm întârzierea fa\ă de alte filiale. 
Vreau să fac unele precizări. România se află într-o criză de sistem, care trebuie rezolvată şi 

cu ajutorul factorului tehnic, cu "partidul speciali ştilor' . Cred că azi şi aici s-a făcut primul pas 
spre crearea partidului specialiştilor şi , în acest sens, propun încheierea unui protocol între 
AGIA şi AGER. Nu trebuie să se facă precum în partidele politice, în care fiecare grupare 
avansează o solu\ie parjială; trebuie să schimbăm complet orientarea, să redescoperim lucrul în 
echipă, orientare care să permită ca fiecare proiect să fie realizat de către comisii par1amentare. 
La Constanta, noi ne-am preocupat de mai mult timp de realizarea unei piete a inven\iilor şi 
inova\iilor în România, dar fără succes, deşi am avut o ofertă extraordinară de brevete, fiindcă 
nimeni nu cumpără brevete româneşti. Toată lumea achizi\ionează tehnologie din afara \ării. Din 
analizele făcute, am încercat să vedem unde este cauza. Am constatat că nu există o corela\ie 
între partea academică , partea de cercetare şi partea economică, industria propriu-zisă . Această 
rela\ie trebuie regândită conform conceptelor modeme. La nivelul nostru vom încerca să dezvoltăm 
un centru de lansare a inven\iilor, care să cuprindă toate componentele şi să creeze o entitate 
virtuală a acestor resurse. 

Filiala AGIA Constanta am reproiectat-o pe două componente: o componentă academică, 

condusă de dl prof. Tănase Susanu, şi o componentă economică, condusă de un vicepreşedinte , 

care este dl director Dumitru Guiţă. 

Pentru Centrul de management economic, noi am încercat să propunem reengineeringul , ca 
metodă de management folosită în toate firmele mari cu manageri străini (care lucrează cu 
managerul general). 

Condi\iile de schimbare a pie\ii, prin globalizarea şi continua schimbare a acesteia, te obligă 
la îmbunătă\irea continuă a calităţii, astfel ca inginerul să fie pregătit continuu în cele trei 
componente pentru a putea participa la restructurare. 

Sunt la prima întâlnire cu AGIA şi poate că rela\ia între generalii nu este perfectă. Atragerea 
genera\iilor tinere trebuie să fie un obiectiv de bază. . 

Criza de sistem se manifestă prin faptul că noi, în România, nu am început reforma cu institu\iile 
economiei de pia\ă, printre care aceea de tip bursier. Piata de capital • cu aceasta s-a început şi 
în Ungaria şi în alte \ări. Ne trebuie, în primul rând, să construim o piată concurentială , onestă, 

transparentă, care să poată să permită ca cererea şi oferta să func\ioneze şi să nu mai existe o 
pia\ă în care intermediarii de\in monopolul, în care, de exemplu, diferenta de pre\ între produeător 
şi consumator la grâu şi porumb este dublă , chiar triplă , din cauza acestui monopol al 

j in~iaril~J ··r•i ,•1v ,.:~ 1 ~ .~ 

I 'Reuşita implicării ingineriior în dezvoltare va fi determinată de colaborarea dintre ingineri şi 
economişti , nu numai la nivelul FPS, ci şi la nivelul fiecărui minister. 

Am avut ocazia să văd situa\ia actuală, la nivelul unor ministere, în care nu există specialiştii 
necesari pentru a putea face un proiect de restructurare. Vor fi necesare echipe complexe, în 
care va trebui să fim solicita\i. 

Vil muflumesc! 

Cuvântul doamnei Adelaida Mateescu, 
preşedintele Societă/ii Inginerilor din Telecomunica/ii 

Onorat prezidiu, domnule preşedinte, dragi colegi, 
Vă rog să îmi permite\i să vă re~n aten\ia pu\in timp. Îmi exprim bucuria Că ne putem întâlni şi 

discuta oficial şi chiar în pauze. Cu această ocazie, putem constata că gândirea inginerească 
este gândire de dezvoltare economică . Este un prilej de a ne întruni şi de a ne mobiliza în 
activită\ile noastre. 

În al doilea rând, aş vrea să apreciez şi eu, alături de toti vorbitorii, faptul că materialele 
prezentate, în special raportul preşedintelui, au reflectat o activitate în ascensiune şi îmi exprim 
acordul cu materialele prezentate. Subliniez calitatea deosebită a raportului prezentat cu curaj 
şi , aş zice, cu îndrăzneală de către preşedintele AGIA. 

Eu, da\i-mi voie acum să fiu pu\in agresivă. S-a discutat că noi, inginerii, nu suntem suficient 
de agresivi. Dl acad. H. Colan ne-a luat, ca să zic aşa, cluul interven\iilor. Şi eu voiam să fac 
propunerea ca AGIA să atesteze inginerii şi experjii cu grade profesionale, aşa cum se întâmplă 
în străinătate. De asemenea, cred că AGIA ar putea să retragă titlul profesional - şi aici intervine 
componenta agresivă pe care am men\ionat-o. Da\i-mi voie să vă prezint următorul scenariu: să 
zicem că suntem în anul 2000 şi ceva, AGIA a introdus această calificare· şi un inginer de 
telecomunica\ii ajunge director la o fermă de găini. Şi după o perioadă de timp, activitatea pe 
care o desfăşoară acolo infirmă calitatea lui de bun profesionist în telecomunica\ii. S-ar putea 
întâmpla şi invers, ca un inginer specialist în agronomie să fie numit director general la 
RomTelecom în anul 2000 şi , după o perioadă de timp, să se dovedească că ceea ce face el 
acolo nu este corespunzător. Atunci AGIA ar putea să retragă acest titlu profesional. Aceasta se 
practică în alte \ări , Am o mare considera\ie pentru seria· de publicatii scoase de Asocia\ia 
Americană, care are un serial despre etica profesională şi acolo se arată cât de grav este dacă 
i se retrage cuiva acest titlu profesional dacă nu respectă normele etice ale profesiunii de ingine~ 

Ultima chestiune pe care vreau să v-o prezint aici este că, în activitatea pe care am desfăşura
t-o în Universitatea "Politehnlca' şi în "familie" inginerilor de telecomunica\ii , eu am fost întotdeauna 
considerată colegă cu colegii mei profesori şi cu colegii mei ingineri. Din acest motiv, nu sunt de 
acord cu colegele mele de aici ca să facem discriminări pozitive pentru femei. Trebuie ca pozi\ia 
într-un organism de conducere sau altundeva să fie atestată prin calită\ile profesionale, şi nu prin 
criterii de sex. 

va mul/urnesc pentru atenţie! 

Cuvântul domnului ing. Septimiu Sălcudean, 
membru al Biroului executiv, 

secretar al Filialei Cluj 

Doamnelor şi domnilor, 
Sunt de acord cu raportul prezentat de dl preşedinte M. Mihăilă, precum şi cu celelalte materiale 

prezentate. în afară de aceasta aş mai dori să tratez o problemă foarte pu\in eviden\iată , cel 
pu\in până acum. 

în urmă cu mai mulţi ani , un indicator de bază în aprecierea evoluţiei pozitive sau negative a 
lărilor era produsul intern brut pe locuitor. Mai recent. de câ\iva ani, în aprecierea dezvoltării unei 
\ări s-a adoptat un alt indicator: indicele de dezvoltare umană. Acesta, la rândul său , se calculează 
pe baza altor trei indicatori şi anume: produsul intern brut pe locuitor, dar nu aşa simplu cum era 
înainte, ci pe baza puterii de cumpărare, a învă\ământului şi a speran\ei de via\ă , care depinde 
de calitatea asistentei medicale, nivelul de trai ş . a . 

Indicele măsurabil al dezvoltării umane ar trebui să stea în aten\ia managementului, atât cel 
la nivel de \ară , cât şi la nivelul local. 

Propun ca inginerii să fie atenti la creşterea venitului intern brut, dar şi la creşterea puterii de 
cumpărare a popula\iei. Să se calculeze cei trei indicatori men\iona\i, cu atentie la indicele de 
dezvoltare umană . 

Noi, inginerii, prin AGIA, trebuie să ne ocupăm de creşterea acestor indicatori. 
Sunt de acord cu stimularea creativită\ii şi cu creşterea colaborărilor dintre AGIA şi AGER · 

prin dezvoltarea legăturilor intre filialele lor şi organizarea în comun de sesiuni de comunicări 
tehnico-ştiin\ifice. 

va mul/urnesc! 

Cuvântul domnului ing. Gabriel Chiriac, 
preşedintele Filialei Botoşani 

Domnule preşedinte, stima/i colegi, 
Vă prezint salutări calde moldoveneşti . 

La cei 34 de ani ai mei, sunt cel mai tânăr şef de filială şi cel mai tânăr director general din 
Botoşani. 

Raportul prezentat de dl preşedinte este inteligent făcut. Îmi exprim acordul pentru acest 
raport, ca şi pentru celelalte materiale prez~ntate. 

Ca problemă organizatorică, nu trebuie să mărim filialele cu orice pre\. Nu numărul este 
important, ci calitatea, competenta inginerilor. La Botoşani , vreau să fac un sediu în care inginerii 
să se întâlnească să bea o bere sau să joace biliard, să ne apropiem, fiindeă suntem foarte 
dezbinati. 

Ţara suferă fiindcă ingineria şi economia sunt făcute de politicieni. Aceştia trebuie să tină 
seama de competenta tehnicienilor. 

AGIA alunecă spre politică. în acest sens, trebuie să capacităm politicienii prin forja 
personalită\ilor inginerilor. 

În privinta expertizelor, acestea trebuie să se afle în preocupările principale ale inginerilor, şi 
nu să fie făcute de către persoane care ob\in atestate prin influentă . 

Aş face şi alte propuneri, dar acum va mulţumesc pentru atenfie. 

Cuvântul domnului prof. dr. ing. Ioan Tănăsuică, 
Societatea Inginerilor din Transporturi 

Domnule preşedinte, doamnelor şi domnilor, 
Am apreciat în mod deosebit cele afirmate în raportul dlui preşedinte. 
Mă voi referi la o problemă de învă\ământ tehnic. Prevederile legale de după revolu\ie au dat 

posibilitatea ca studen\ii să nu frecventeze în mod obligatoriu cursurile. Totuşi , rezultatele pe 
care le au., în \ară şi străinătate, arată că sunt bine pregăti\i . 

Dar, de la SNCFR mi s-a relatat că, atunci când tinerii ingineri vin cu propuneri menite să 
îmbunătă\ească activitatea, sunt stopa\i. La o regională, un inginer a propus o inova\ie, dar ca 
urmare a fost înlăturat. Trebuie făcut ceva ca AGIA să poată interveni în astfel de cazuri . 

Apreciez în mod deosebit eforturile dlui preşedinte al AGIA pentru acreditarea facultăţilor 
tehnice din România de către FEANI , pentru ca absolventii lor să poată ob\ine titlul EUR ING. 

Mă opresc, pentru a nu vă răpi prea mult timp. 
Mulţumesc! 

Cuvântul domnului ing. Mircea Teleptean, 
membru al Biroului executiv, 

secretar al Filialei Maramureş 

Onorat prezidiu, doamnelor şi domnilor, 
Inginerii sunt motorul societă\ii. Nu avem nevoie de legea inginerului pentru aceasta, însă 

locul primordial al inginerului în societate trebuie recunoscut. 
Dar, ce s-a făcut pentru ingineri, individual sau în grupuri? 
Eu sunt şomer, conform Ordonan\ei nr. 32, care a dus la desfiintarea unui sector important, 

cercetarea geologică. Deşi s-a făcut un întreg şir de proteste, care trebuiau să sensibilizeze pe 
cei care ar fi putut să facă ceva, din păcate nu s-a întâmplat nimic. Un director şi 1700 de 
salariali disponibiliza\i şi un patrimoniu de 40 miliarde este al nimănui! 

Dl Sorin Dimitriu a spus că numai prin capital străin se poate redresa economia românească. 
Dar este şi capital românesc acumulat. Astăzi , am depus la FPS un acord de asociere al firmei 
' Cuarj" Baia Mare (care la această oră nu mai func\ionează), cu alte firme româneşti. care vor să 
investească 20 milioane lei în exploatarea de materiale de construc\ii. Dacă există interes de la 
Putere, această întreprindere va creşte şi nu are nevoie de fonduri de la bugetul statului . 

Problema nu este atât de gravă dacă o firmă falimentează. În toată lumea falimentează şi se 
înfiinţează firme noi zilnic. Este grav când o ramură industrială dispare şi este subordonată fată 
de firme străine . Industria cimentului şi-a vândut pachetul majoritar capitalului străin şi astăzi 
Ungaria exportă în România ciment subven\ionat. Nu facem nici o culpă. Trebuie să luptăm, 
însă, contra celor care fac astfel de erori. 

Trebuie să facem un protest din partea AGIA către cei care conduc de asemenea manieră. 
Atât am avut să vă spun. Îmi exprim acordul cu toate materialele prezentate. 
Mul/urnesc! 

(Continuare în pagina 5) 
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LUCRĂRILE CELUI DE AL 25-LEA CONGRES AL AGIR 
Luările de cuvânt ale delegaţilor 

(Urmare din pag. 4) 

Cuvântul domnului dr. ing. Liviu Călin, 
membru în Consiliul AGIR, 

Societatea Inginerilor Textilişti 

Onorat prezidiu, distinşi delega/i la Congresul jubiliar al 25-lea al AGIA, 
Doresc să adaug încă un considerent la toate aprecierile care au fost făcute în legătură cu 

materialele prezentate şi, cu deosebire, cu raportul conducerii AGIA. 
După ascultarea şi îmbunătăţirea raportului dlui preşedinte - ţinându-se seama de formele de 

lucru corespunzătoare ale conducerii care, într-o primă formă, l-a prezentat Consiliului - se poate 
spune că raportul este muli îmbunătăţit şi apreciez că este un document istoric, care rămâne 
drept temelie pentru inginerimea românească. Cred că acest document - cu deosebire ultima 
parte a sa. cu bogăţia de idei şi aprecieri - trebuie să fie tradus şi în 1998, când va fi simpozionul 
cu participarea inginerilor români din străinătate, să fie o bază care să dovedeaseă concepţia 
inginerilor români şi prestigiul lor promovat şi să fie de folos. Traducerea poate fi făcută în mai 
multe limbi. 

În al doilea rând, mă refer la o propunere legată de îmbunătăţirea Statutului Asociaţiei noastre, 
în speţă, la art. 35. Ţinând seama de faptul că, împreună cu stimaţii participanţi la acest Congres. 
am fost prezenţi la mai multe întâlniri trimestriale sau anuale ale Asociaţiei noastre, am putut să 
ne dăm seama de modul în care se lucrează, de ideile respective şi de programul pentru următorul 
an sau chiar pentru următorii patru ani. Aşa încât , pentru o asemenea arie largă de preocupări, 
care a fost în parte şi astăzi prezentată, este nevoie şi de o îmbunătăţire a formei organizatorice. 
Din acest punct de vedere, propun să renunţăm la funcţia de prim-vicepreşedinte şi . pentru 
îmbunătăţirea activităţii de control şi îndrumare, să instituim funcţia de secretar general al AGIA, 
după cum este aceea de secretar operativ. Eu vorbesc de secretarul general, care este o altă 
funcţie . Şi să completăm şi cu funcţia de purtător de cuvânt al AGIA. În acest mod, activitatea 
noastră va fi controlată şi îmbunătăţită şi va putea să fie cunoscută de un cerc mai larg de 
ingineri , în general de cei ce se ocupă de activitatea inginerească. 

Vreau să mă adresez cu multă condescendenţă muli-stimatului domn dr. ing. Sorin Dimitriu, 
într-o problemă care se referă la profesiunea noastră de textilişti. Coincidenta a făcut că suntem 
aici un buchet în care ne găsim împreună , membri AGIA cu totii, reprezentanţi ai prestigioasei 
facultăti din cadrul invătământului superior de la laşi, ai Directiei de strategie din minister, ai 
Institutului de Cercetări Textile şi de la câteva întreprinderi. Am studiat şi ne-am ocupat, mai ales 
în cadrul Societătii Inginerilor Tex!Hişti din AGIA, de revigorarea industriei textile. Am făcut 
nenumărate propuneri şi suntem pregătiţi să participăm într-adevăr la revigorarea industriei tex
tile, pentru ca această industrie bănoasă şi importantă, .care echipează oamenii şi va fi multi ani 
de-acum înainte utilă , să-şi ocupe locul corespunzător. Mai muli, dorim să contribuim la ridicarea 
capacităţi, de lucru şi a calitătii , ca industria textilă Să devină o industrie modernă , care să realizeze 
produse de calitate corespunzătoare şi să fie , pnn urmare, competitivă pe plan internaţional. 

Cu tot1i, acest buchet de specialişti, suntem pregătiţi şi vă rog să contaţi pe acest lucru. 
Vă mulţumesc pentru aten/ie! 

Cuvântul domnului dr. ing. loan-Desire Suceveanu, 
prim-vicepreşedinte al AGIR 

Distinşi colegi, 
Îmi face plăcere să remarc că dezvoltarea AGIA în ultimii ani reprezintă un capitol de istorie 

recentă bazată, în principal , pe traditii , educatie şi pe recunoaşterea realităţii dinamice a 
prezentului. 

Putem spune acum că am avut deja două etape distincte de dezvoltare: prima între 1990 şi 
1993, în care accentul deosebit al conducerii Asociaţiei a fost pus pe dezvoltarea teritoriului, pe 
afirmarea statutului inginerului în noile condilii. A urmat, după 1993, o lărgire a orizonturilor spre 
exterior - într-o perioadă de modificare a relaţiilor internaţionale - şi atragerea inginerilor din 
diasporă către activitatea noastră . Ca o urmare firească, perioada următoare - aşa cum aţi 
constatat din Raportul prezentat şi din Programul de activitate - ar trebui să fie o perioadă de 
afirmare a AGIA ca o componentă activă a societăţii civile. 

Îmi face, de asemenea, o plăcere deosebită să constat că , spre deosebire de congresele 
anterioare, printre membrii activi ai Asociaţiei sunt tot mai multi ingineri care lucrează în 
invătământul tehnic. • Alma Mater· vine din ce în ce mai aproape de activitatea noastră. Dezvoltarea 
AGIA ca o componentil activă a societătii civile trebuie să aibă în vedere, în primul rând, tratarea 
cu responsabilitate a tuturor problemelor importante în care este angrenat corpul ingineresc. 
Responsabilitatea înseamnă analiză promptă şi cât mai adâncă, stabilirea interconexiunilor şi 
consecin\elor, comunicarea publică a concluziilor. Noi trebuie să fim o organizaţie credibilă, ca 
partener în toate acţiunile pentru progresul şi prosperitatea ţării noastre. De asemenea, să ne 
preocupe grija de a păstra independenţa şi libertatea de gândire, tocmai pentru a realiza acele 
analize lipsite de prejudecăti politice şi sentimentale. • 

O chestiune deosebit de importantă - care a fost neglijată în ultimii ani - este educatia continuă 
inginereasca, educaţia post-universitară. Va trebui să punem accent pe pregătirea managerială, 
nu prin înfiinţarea unei noi facultăţi de management pentru ingineri, căci sunt facultăti destule, ci 
prin conlucrarea cu acestea în pregătirea inginerilor pentru situaţiile manageriale deosebite, cu 
care suni confruntaţi , utilizarea de solu\ii,(le educaţie la distanţă, organizarea de reuniuni pentru 
schimburi de idei şi metode şi sustinerea şi propagarea unui punct de vedere corect de abordare 
a problemei competitivităţii. Foarte multă lume intelege că promovarea competitivitătii 
intrepnnderilor româneşti înseamnă protecţia acestora faţă de cele străine, apelându-se la protecţii 
vamale sau de altă natură, pentru împiedicarea pătrunderii de produse străine . Acestea sunt 
complet greşite. Sprijinirea competitivităţii trebuie făcută. în mod corect şi real, prin incurajarea 
investitiilor de retehnologizare, creşterea calilălii , asigurarea calitătii - care trebuie să fie o 
preocupare deosebită pentru AGIA - incurajarea investitiilor pentru reducerea consumurilor 
energetice şi educaţia in spiritul unui management competent şî agresiv. 

Cred că în următorii 4 ani, Asociatia trebuie să acorde mai multă atentie problemelor sociale 
ale corpului ingineresc. Va trebui să câştigăm de partea noastră toate organizatiile care luptă 
pentru drepturile inginerilor şi să devenim promotorul susţinerii drepturilor acestora, aşa cum se 
întâmplă peste tot în lume. unde asociaţiile inginereşti au o poziţie puternică. 

Comisia organizatorică şi de relaţii interne şi intemationale trebuie să acorde în viitor atenţie 
egală dezvoltării AGIA în teritoriu şi creşterii numărului de membri, precum şi menţinerii şi 

dezvoltării relatiilor internaţionale ale AGIA cu organizaţiile inginereşti nationale şi internaţionale . 
De asemenea, consider ca deosebit de presantă necesitatea unei iniţiative privind protectia 
titlului şi a exercitării profesiei de inginer. Sunt foarte multe lucruri de discutat în legătură cu 
aceasta. Unii doresc o revenire la Legea din 1938 - cu înregimentarea inginerilor printr-o evidentă 
strictă - şi sunt şi păreri mai liberale. Dar, legea este o necesitate pe care noi trebuie s-o rezolvăm. 

Vă mul/urnesc pentru atenţie şi sper că foarte multe dintre aceste lucrări, la următorul congres, 
vom avea plăcerea sll le raportăm ca îndeplinite! • 

Cuvântul domnului ing. Nicolae Murariu, 
vicepreşedintele Filialei Vrancea 

· Domnule preşedinte, onora/i colegi, 
Multe au fost spuse de antevorbitori. Eu vreau doar să-mi exprim, în primul rând, bucuria că 

preşedintele ţării apreciază raportul nostru şi că ne asigură de sprijinul direct şi indirect al dumnealui 
şi al Puterii în general. 

Mai vreau să arăt că scade calitatea învătământului românesc, pentru că tinerii sunt îndrumaţi 
greşit de când sunt mici. Copiii nu se întâlnesc de mici cu tehnica. Învătământul tehnic de la 
şcoala generală nu este bine conceput, fiindcă nu au fost consullati inginerii. 

Îmi exprim bucuria că AGIA se descurcă financiar şi felicit conducerea sa pentru acest fapt. 
Cuvântările de la Congres sunt bine întocmite. Reţin partea optimistă a discursului dlui Sorin 

Dimitriu în ceea ce priveş1e dezvoltarea economică şi sper ca aşa să fie. 
Într-adevăr, trebuie să existe o lege a inginerului, a exercitării profesiei de inginer, dar care Să 

se facă în timp, încet, fără gr&bă. 
I s-a spus ministrului educatiei nationale, în mod peiorativ, Că este inginer, când el este profesor 

universitar. Şi înainte a trebuit ca - într-o excursie a academicienilor, în secolul trecut, pe Dunăre 
- să se vadă podul de la Cernavodă şi, deci, că e făcut de un inginer, adică Anghel Saligny, 
pentru ca acesta să fie primit în Academia Română. 

Inginerii au făcut foarte mult pentru învăţământul românesc, mai ales prin publicarea de broşuri 
şi manuale. Ei sunt cei care au infiintat Gazeta matematică . Gh. Asachi era şi el inginer. Aceste 
lucruri de istorie a ingineriei ar trebui spuse copiilor. Doresc ca profesorii de toate specialităţile să 
fie alături de ingineri. 

Propun-să se facă o asociatie a inginerilor profesori în cadrul AGIA. 
În relaţiile AGIA cu Puterea trebuie să fim totuşi fini , să nu criticăm prea mult. 
În privinţa eforturilor de reciclare a materialelor, mentionez cji foarte multe materiale de 

construcţii e&re contin celuloză se ard, când din acestea s-ar putea face nişte plăci termoizolatoare, 
cu care am înveli casele în exterior şi s-ar păstra temperatura. Astfel lemnul ars pentru încălzire 
se va reduce la jumătate . 

în încheiere, îmi exprim acordul pentru materialele prezentate. 

Cuvântul doamnei ing. Victoria Pricop, 
vicepreşedintele Filialei Galaţi 

Stima/i colegi, 
Sunt inginer şi lucrez în învăţământ. lată problemele de care _ne lovim. 
Încerc să invăt pe copii ceea ce eu am invătat. La Galaţi, noi, inginerii, suntem încadraţi în 

invătământ ca maiştri . Cum am putea face să ne folosim competenta profesională? Nulnleligl!l)\11"' 
costă scump, ci prostia şi ignoranţa! Am făcut şi alte cursuri, printre care primul curs 'predat)n 
tară de consultantă în management, pentru care am elaborat manualul. Nu îl folosesc, pentru că 
nu am unde. _ 

Mă asociez antevorbitorilor mei, care au propus atragerea în AGIA a cât mai multor ingineri 
din învătământ. 

În încheiere, menţionez că apreciez materialele prezentate şi îmi cer scuze pentru faptul că 
v-am reţinut poate prea muli. 

Cuvântul domnului ing. Ion Cristian Moroşanu, 
membru în Consiliul AGIR, 

vicepreşedintele Filialei Neamţ 

Onorat prezidiu şi stima/i colegi, 
Filiala AGIA Neamt se află în plin proces de dezvoltare. Vreau să subliniez că apreciez 

materialele prezentate şi întreaga activitate a Consiliului AGIA. 
Suntem de acord cu renunţarea la funcţia de prim-vicepreşedinte al AGIA; aşa cum este 

normal, preşedintele deleagă din functiile sale vicepreşedinţilor. Trebuie să ne amintim de acea 
aberaţie de prim-vicepreşedinte al guvernului din vechea perioadă. 

Vă mul/urnesc pentru aten/ie! 

Cuvântul domnului ing. Cornel Vintilă, 
preşediritele Filialei Prahova 

Onorat prezidiu, doamnelor şi domnilor. 
Raportul dlui preşedinte îl consider foarte bun. În raport există menţionată ca foarte necesară 

colaborarea între lumea politică şi societatea civilă . AGIA trebuie, într-adevăr, să-şi elaboreze o 
strategie în raporturile cu lumea politică. 

Consider că ar putea să existe o conlucrare echidistantă cu toate partidele importante. Astfel , 
ar trebui Să existe două direcţii. Una în care partidele trebuie Să caute soluţii în lumea inginerească 
şi a doua - vis-a-vis de persoanele fizice ale inginerilor - ca aceştia să fie susţinuţi de societatea 
civilă. O astfel de integrare a AGIA ar conduce la creşterea rolului său. 

Apoi, este vorba de reconversia inginerilor. Multi inginen au de parcurs o cale lungă, de la 
instrucţia cu care au fost dotaţi, până la noile tehnologii. Trebuie făcută o politică pentru a identifica 
meseriile de care societatea românească are nevoie. 

Am avut o experientă personală interesantă în reconversia inginerilor, când am. reuşit să 
adun o echipă de 150 de ingineri, cu care am lucrat şi le-am schimbat profesia. 

Nu putem ca, în viitor, să vedem societatea românească ca o lume depopulată de specialişti 
în tehnică şi ştiintă. Mai mult, tinerii specialişti trebuie să fie atraşi chiar în lumea depopulată a 
satelor. În general, tinerii au nevoie de o casă, bani să îşi ţină familia şi, poate, o maşină. Pentru 
a-i ţine pe tineri în \ară şi în locuri în care este nevoie de ei, trebuie să le dăm posibilitatea să îşi 
facă o datorie pe termen lung pentru o casă cu credit. Poate că ar fi indicată o reglementare prin 
care inginerii să fie legali, prin interesele lor, de intreprinderile în care lucrează. Avem nevoie şi 
de o politică bancară în acest sens. 

Vă mul/urnesc! 

f:lsJM: Cuvântările au fost prezentate după materialele puse la dispoziţie de către Secretariatul 
Congresului. 



pagina 6 Nr. 2/1998 UNIVERS INGINERESC 

Concertul Orchestrei Simfonice a Inginerilor dedicat Congresului AGIR 

SCURTĂ CĂLĂTORIE ÎN ŢARA MUZICII 
În cinstea celui de Al 25-lea 

Congres al AGIR, sâmbătă 8 
noiembrie 1997, Orchestra 
Simfonică a Inginerilor a oferit 
participanţilor o scurtă călătorie 
prin fermecata Ţară a Muzicii. 

Desfăşurându-se sub semnul 
Titanului Prometeu, simbol al 
creaţiei inginereşti, această 

călătorie a început cu Uvertura 
Prometeu, Opus 43, de Ludwig 
van Beethoven. 

Figura lui Prometeu, care, 
după cum îl caracteriza Cella 
Delavrancea, • a smuls o dată cu 
flacâra•focului ceresc şi unda 
sonoră, azvârlind-o în abisurile 
spaţiilor de au vuit armonicele şi 
au prins rostul raporturilor 
siderale", a fost reiuit îndrăgită de 
Beethoven, care scrie un balet, 
Flipturile lui Prometeu, compus 
dintr-o uvertură şi şaisprezece 
scene de dans, constituind prima 
sa manifestare de muzică 

programatică. 

Uvertura, care se deschide cu 
un scurt adagio, urmat de un 
furtunos allegro, adevărat imn 
închinat celui care, furând zeilor 
focul, l-a dăruit oamenilor, 
învăţându-i meseriile şi artele, a 
prilejuit orchestrei o vibrantă 
execuţie ,' dovedind încă o dată 
deplina afinitate a dirijorului 
Petru Ghenghea cu zbuciumata 

creaţie beethoveniană. 

Următorul popas: Mannheim 
1778. Obiectiv: Concertone 
pentru două viorl şi orchestră 
de Wolfgang Amadeus Mozart. 

Cu gândul la dragostea lui 
pentru Aloysia Weber, Mozart 
concepe acest Concertone, un 
adevărat dialog pasional între 
două viori , simţ>olizând pe cei doi 
îndrăgostiţi. Prin intervenţiile 
pregnante ale oboiului şi 

violoncelului obligato în discursul 
muzical, prin fantezia modulaţiilor 
temelor şi cadenţelor sale 
polifonice, acest Concertone 
(nume dat de compozitor în 
amintirea grupului Concertino din 
clasicul Concerta grosso), este 
una din cele mai surprinzătoare 
creaţii mozartiene. 

Depăşind exigenţele simetriei 
clasice, dând frazării un avânt 
îndrăzneţ şi o turnură variată, 
soliştii ing. lleanp loneşti şi ing. 
Mihai Perciun la viori, oboistul 

· ion Bivolaru şi ing. Teodor 
Chircu la violoncel au scos în 
evidentă zbuciumul pasionat al 
veşnicului îndrăgostit de frumos, 
Mozart. 

Poposind pe plaiurile 
moldave, orchestra a dat apoi 
glas unor vibrante creaţii ale 
melosului popular prin Balada de 
Ciprian Porumbescu şi Hora 

veche moldovenească, de 
Petru Ghenghea. 

Balada pentru vioară şi 
orchestră (în aranjamentul or
chestral al lui Constantin 
Bobescu), moment muzical în 
care inima bucovineanului 
Ciprian Porumbescu se 
destăinuie fără rezerve unei 
lumini crepusculare , a prilejuit 
interpretului prof. dr. ing. Mircea 
Cazacu - concert maestrul 
orchestrei o vibrantă şi 

melancolică interpretare, 
producând publicului clipe de 
nostalgică desfătare. 

Următorul popas al imaginarei 
călătorii l-a constituit Hora veche 
moldovenească de Petru 
Ghenghea, piesă de mare 
bogăţie melodică şi ritmică, în 
care compozitorul a orchestrat o 
veche temă populară, culeasă la 
începutul secolului de către tatăl 
său . Execuţia lucrării, evocând 
parcă un ospăţ de nuntă 

ţărănească la apus de soare, a 
dovedit unitatea de sunet şi ritm 
de care este capabilă Orchestra 
Inginerilor, bine strunită de 
begheta maestrului Ghenghea. 

Ultima oprire în periplul 
muzical a fost în Viena anului 
1809, obiectivul: Concertul nr. 5 
{Imperialul) în mi bemol major, 
Op. 73 pentru pian şi orchestră 

Expoziţia de pictură-grafică de la sediul AGIR 
din perioada 6-16 noiembrie 1997 a fost organizată 
cu ocazia celui de Al 25-lea Congres al AGIR. 
Expoziţia a fost vernisată joi, 6 noiembrie şi la ea 
au participat patru ingineri, membri AGIR, artişti 
plastici amatori: Petre Poenaru, Anca-Daniela 
Mirică, Viorica lurco-Corneanu şi Ion Herea din 
Braşov. Cei patru participanţi au expus lucrări de 
grafică şi ulei cu subiecte vari.:ite: peisaje, naturi 
statice, interioare de biserici, icoane. 

colorit realist, relevând natura din zona Braşovului 
sub aspecte necunoscute. 

Cuvântul de deschidere l-a avut preşedintele 
AGIR, dr. ing. Mihai Mihăiţă, care în puţine cuvinte 
şi-a exprimat admiraţia faţă de creativitatea 
inginerească manifestată aici în limbajul artelor 
plastice. În continuare a luat ouvântul dl Mircea 
Ionel, preşedintele Asociaţiei Artiştilor Plastici, care 
a vorbit despre fiecare expozant în parte, dânsul 
cunoscându-i şi ca membri ai A.A.P. 

lng. Viorica lurco-Corneanu abordează o 
tehnică picturală delicată şi feminină, reliefată în 
peisaje şi naturi statice. Peisajele dânsei ne conduc 
prin toate anotimpurile. 

lng. Ion Herea excelează prin peisaje cu un 

lng. Anca-Daniela Mirică, folosind tehnica 
graficii în acuarelă, se axează pe subiecte mai puţin 
uzitate, ca altarul de biserică şi naturi statice cu 
obiecte banale, care relevă un alt mod de abordare 
a realităţii cotidiene. 

Revelaţia expoziţiei a constituit-o însă dl ing. 
Petre Poenaru, recent membru al A.A.P., care se 
impune ca un maestru al culorilor vii, primare, 
îmbinate într-un tot armonios. Dânsul a expus multe 
tablouri cu subiecte florale pline de prospeţime şi 
vitalitate. 

O-nii M. Mihăiţă şi M. Ionel au felicitat expozanţii 
pentru nivelul calitativ ridicat al lucrărilor prezentate. 
ln zilele Congresului şi nu numai, expoziţia a fost 
vizitată de reprezentanţi de renume ai ingineriei 
româneşti, printre aceştia numărându-se şi fostul 
preşedinte al României, dl Ion Iliescu care, în 
calitatea sa de inginer, şi-a exprimat plăcuta 
surprindere la vizionarea expoziţiei care s-a dovedit, 
în ansamblu, o reuşită artistică a inginerilor români. 

lng. Anca Mirică 

de Ludwig van Beethoven. 
La 11 aprilie 1809, în noaptea 

de Înălţare, Beethoven este trezit 
din somn de bubuitul tunurilor 
care asediau Viena. Cu capul 
înfăşurat , ca să-şi protejeze 
auzul bolnav, este nevoit să se 
ascundă în fundul pivniţei. În jurul 
casei sale pârjolul mistuie 
imobilele vecine. Vechea Vienă, 
a mecenaţilor şi a artiştilor păsări 
călătoare îşi clamează sfârşitul. 

Beethoven, închis în oraşul 
ocupat de 120.000 de francezi 
puşi pe jaf şi distrugeri , petrece 
luni întregi în deplină mizerie 
trupească şi sufletească. Dar, ca 
un mare artist ce este, îşi 

făureşte, precum Dedal închis în 
labirint, aripi ca să evadeze: 
Dând pildă unui zbor pe 
deasupra câmpului în ruine, 
Beethoven compune în vara 
anului 1809 radiosul şi eroicul 
Concert pentru pian în mi bemol 
major, dedicându-l şi elevului 
preferat al său, arhiducele Rudolf 
de Austria. 

Călătoria muzicală s-a 
încheiat cu Allegro (partea I) din 
acest concert, parte sugerând 
iureşul armatelor în marş 
răsturnând asupra Vienei norul 
de furtună al lui Napoleon. În 
temele sale, principală şi 

secundară, într-o corelaţie plină 

de contraste şi lapidare - ca o 
suverană poruncă - palpită 

spiritul de libertate al 
republicanului Beethoven. 

Energia luminoasă a motivelor 
muzicale cu un caracter autentic 
spectacular a dat prilej solistului, 
pianistul ing. Vasile Chiriţă, 
să-şi etaleze deosebita velocitate 
şi.simţul nuanţării specific jocului 
său, creând o adevărată 

dispoziţie sărbătorească. 

Reîntoarsă din scurta 
călătorie prin Ţara Muzicii, Or
chestra Simfonică a Inginerilor a 
fost răsplătită de către 

preşedintele Asociaţiei Generale 
a Inginerilor din România, dr. ing. 
Mihai Mihăiţă, prin conferirea 
Diplomei de Membru de 
Onoare al AGIR maestrului 
Petru Ghenghea, dirijorul 
orchestrei. 

Şi astfel, ultimul act al celui de 
Al 25-lea Congres al Asociaţiei 
Generale a Inginerilor din 
România a luat sfârşit în sunetele 
muzicii. 

ing. Virgil George 
Dumitriu, 

clavecinist al Orchestrei 
Simfonice a Inginerilor 

La 'lim~oara a [uat fiinţă 
CERCUL AGIR 

AL DRUMARILOR 
La reuniunea din 11 decembrie 1997, la Direcţia Regională de 

Drumuri şi Poduri Timişoara, s-a constituit Cercul AGIR Drumuri 
Timiş. La constituire a participat dl prof. dr. ing. Laurenţiu Nicoară, 
vicepreşedintele Filialei AGIR Timiş, care a prezentat prevederile 
statutului privind înfiinţarea cercului şi a înmânat festiv legitimaţiile 
AGIR la cei 35 de membri ai acestui cerc. 

Conducerea Cercului aleasă cu ocazia acestei reuniuni este: 
- drd. ing. Liviu Dămboiu • preşedinte; 
• dr. ing. Andrei Pogâny · vicepreşedinte; 
- ing. Claudia Bîrlan - secretar. 
În continuarea reuniunii de constituire s-au ridicat probleme 

ca: atragerea noilor membri, în special a inginerilor cu realizări 
deosebite; care sunt avantajele înscrierii în AGIR; organizarea 
unor mese rotunde tehnico-ştiinţifice cu filialele AGIR vecine, pe 
tematica proiectarea, construcţia şi întreţinerea drumurilor. 

dr. ing. Andrei Poganv. 

Al 5-lea Congres Feroviar Internaţional 
În perioada 19-22 mai 1998 se 

va desfăşura la Strasbourg
Franţa al 5-lea Congres Feroviar 
Internaţional, intitulat "Rail 21 -
Căile ferate europene în sistemul 
de transport al secolului 21. 
Inovaţii-Tehnologii-Perspective", 

organizat de Uniunea Asociaţiilor 
Europene ale Inginerilor Feroviari 
(UEEIV), Asociaţia Feroviară 
Franceză a Inginerilor şi Cadrelor 
(AFFI). sub patronajul 
Ministerului Francez al 
Transporturilor şi cu sprijinul 
SNCF şi al Comunităţii Urbane 
din Strasbourg (CUS). 

Politicienii, cetăţenii şi sectorul 
economic al întregii Europe 
solicită căi ferate rapide, inovante 

şi modernizate, a căror 

exploatare să fie rentabilă. 
Reţelele şi industria feroviară 
sunt chemate, în sânul unei Eu
rope reorganizate politic, să 
răspundă cât mai curând posibil 
acestei aşteptări. 

Congresul de la Strasbourg se 
doreşte un răspuns la aceste 
solicitări, prin programul de 
conferinţe şi expoziţii organizate 
cu această ocazie. 

Lucrările Congresului şi 

conferinţele se vor desfăşura în 
Palatul, Muzicii şi Congreselor, 
asigurându-se traducerea 
simultană în limbile franceză, 
engleză şi germană. 

Expoziţia de interior va fi 

organizată în Palatul 
Congreselor, pe două nivele, în 
173 de standuri, pe o suprafaţă 
de 200 m', unde vor fi prezentate 
echipamente de infrastructură şi 
de exploatare necesare 
planificării, construcţiei şi 

întreţinerii sistemelor feroviare 
moderne, performante şi 

economice. 
Expoziţia de exterior, 

organizată în gara din 
Strasbourg, are alocaţi 4000 m 
de cale ferată pe care va fi expus 
material rulant destinat 
transportului de mare viteză, ur
ban, suburban şi regional, 
precum şi pentru transportul 
modern de mărfuri, instalaţii de 

transbordare rapidă în traficul 
combinat etc. 

Printre personalităţile ce vor fi 
prezente se numără domnii Jean 
Claude Gayssot - ministrul 
transporturilor din Franţa, Louis 
Gallois - preşedintele SNCF, 
Neil Kinnock - comisar cu 
probleme de transport al UE, Stig 
Larsson - preşedintele UIC, 
Andrzej Golaszewski 
preşedintele OSJD, Antonio 
Lagana - preşedintele UEEIV, 
Josef Windsinger - secretarul 
general al UEEIV, Roland Ries • 
primarul Strasbourgului, Jean
Paul Bailly- preşedintele RATP, 
lmrich Korpanec · director ge
neral ERRI, Kaare Vagner -

preşedintele UNIFE etc. 
Înscrierile pentru participare 

trebuie efectuate până cel târziu 
31.03.1 998, taxele de participare 
fiind cuprinse între 300-500 OM 
(funcţie de data plăţii şi 

apartenenţa sau nu la AIFR). 
Relaţii suplimentare, precum 

şi formularul de înscriere, în cazul 
în care doriţi acest lucru, le puteţi 
obţine de la AIFR (tel. 6386135, 
2230880, int. 3785, 1657) 

ing. Doru Adrian Stănescu, 
preşedinte executiv 

alAIFR 
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MANIFESTĂRI ŞTIINŢIFICE 
Numele manifestării L.ocde 

desfăşurare,1'e 

Tennende 
1ransmitere - Informalii 

1 st lntemational Conference on 
"Pertormarce of Roads, Bridges 
& Airport Pavement in Arid & Hot 
Oimates" 

Dt.bai, Emiratele Arabe 28 februarie 1998 
Unite/24-25 martie 

Dr. Mukhris Shahrour, Fax: 009 
71-2-872.952; 00971 -2-721.264 

1998 sau Society of Engineers, UAE, Fax: 
00971-4-823.051 

Sesiunea de comuncliri ştiinţifice 
"Tehnologii şi utilaje în industriile 
alimentara, textilă şi montană" -
ALTEXIM-I 

SibiL.11'22-23 mai 1998 Universitatea "Lucian Blaga" dn Sibiu, 
Facultatea de Tehnologia Textilelor şi 
Produselor Alimentare 
Str. dr. Ion Ra~u nr. 7-9, 2400 Sibiu 
Tel: 069-21.13.38; Fax: 069-21 . 78.87 

Canmunications on the Edge of 
the Millemium 

lntemational Symposium on 
Engineering Education 

Zilina, R. SlovacăA,-11 
septembrie 1998 

Moscova Federaţia 28 februarie 1998 
Rusil/14-18 septembrie 
1998 

University of ZiHna 
Ms. H. Vrăblovâ, Moyzesova 20 
01026 Zilna, Slova!< Repubiic 
Tel: 00421-89-622723; Fax: 
00421-89-47702 
E-mail: vrablcNa@nic.utc.sk; 
http1/www.nic.utc.sk: 

Organizing Canmittee "Engneemg 
Education '98" 
Madi TU, 64, Leningradsky prospect 
125829 Moscow, A-319, GSP-47, Russia 
Tel: 007-95-155 01 71 ; Fax: 007-95-151 
7911 
E-mail: gip@madi.msk.su 

YLgentfă 'E'W{'E1(YL 
• 18-19 februarie 1998 
Viena (Austria) • Palatul Schonbrunn 
"Acoperiri în interiorul şi exteriorul construcţiilor (pereţilor)" 
EUROCARE, una din iniţiativele pe domenii din cadrul EUREKA, care are ca obiectiv realizarea de 

produse şi tehnologii noi în domeniul conservării, restaurării moştenirii culturale şi construcţiilor, a 
materialelor de constructii utilizate pentru întreţinerea acestui tip de construcţii , împreună cu sectiunea 
C5 din cadrul programului european COST (complementar iniţiativei EUREKA), va organiza la Palatul 
Schonbrunn din Viena un seminar al cărui obiectiv este promovarea coordonării cercetării pentru utilizarea 
acoperirilor (varului) la întreţinerea faţadelor clădirilor istorice. De asemenea, se intenţionează iniţierea 
de noi colaborări internaţionale în acest domeniu, prin prezentarea experienţelor curente şi a discuţiilor 
asupra know-how-ului existent şi a celui necesar. 

Informaţii suplimentare pot fi solicitate la Secretariatul Român EUREKA (dl Viorel Vulturescu - 11 O). 

• 25-26 mai 1998 
Jurmala (Letonia) 
"Cooperare cu Ţările Baltice" 
Info: Viorel Vulturescu 

Secretariatul Român EUREKA 

Bucureşti 70168, Str. 
Mendeleev no. 21-25, etajul IV: 
tel. centrală : (01) 650.20.80; tel/ 
fax: (01) 210.92.75 

Bogdan Drăgancea ( 160) 
Viorel Vulturescu (110) 
Ruxandra Rîmniceanu (11 O) 

Adrese e-mail: 
dbogdan@scou1.mel.ro; 
wultur@scou1.mel.ro; 
rux@scou1 .mel.ro 

ing. Georgiana Dumitru 

SOCIETATEA ROMÂNĂ DE ACUSTICĂ 
În anul 1994, după o suită de 

întâlniri şi discuţii între specialişti din 
acustică, atât din învăţământul su
perior, institute din cercetare, cât şi 
din societăţi comerciale cu 
preocupări în acustică, am stabilit 
împreună că este necesară 
constituirea Societăţii Române de 
Acustică (SRA) . 

Societatea este, ca persoană 
juridică română, o societate 
profesională neguvernamentală , 

nonprofit. La constituire au participat 
ca membri fondatori 56 de specialişti 
din 20 de institute şi societăţi din 
oraşe cu tradiţie în acustică 

(Bucureşti, Timişoara , Constanţa , 
Piteşti) . Actul de constituire al SRA 
a avut la bază Hotărârea nr. 5220 
din 22 iunie 1994 a Judecătoriei 
sectorului 6 Bucureşti. Sediul SRA 
este la Catedra de Mecanică din 
Universitatea "Politehnica' 
Bucureşti, Splaiul Independenţei nr. 
313. Se poate lua legătura cu noi prin 
telefon 410 .04.00 , interior 250, 
precum şi prin e-mail : 
enescu@cat.mec.pub.ro. 

Obiectivele noastre, cuprinse de 
altfel şi în statutul societăţii, se 
focalizează spre stimularea 
interesului pentru domeniul acusticii, 
vibraţiilor şi al ramurilor tehnice în 
care se găsesc aplicaţiile acestora, 
încurajându-se schimbul de idei 
dintre membrii societăţii din \ară şi 
acusticienii din străinătate, paralel cu 
menţinerea unui nivel înalt profesional 
al membrilor societăţii. 

Prin cadrele didactice din SRA şi, 
desigur, în concordanţă cu sarcinile 
profesionale,, din învăţământ, s-au 
amorsat şi cursurile de masterat cu 
tematică acustică din cadrul UPB. 

Cererea SRA de a face parte din 
Societatea Europeană de Acustică -
EAA, a fost acceptată şi din aaul 1995 
suntem membru asociat al acesteia. 
Pentru anul 1998 ne-am propus să 
devenim membru permanent al EAA 
şi suntem pe cale să îndeplinim 
condiţiile impuse. Am participat la 
şedinţele anuale ale EAA din aprilie 
1996, de la Antwerp, în Belgia şi din 
august 1997 de la Budapesta. Am 
fost prezenţi prin lucrări ale 

acusticienilor români la primul 
Congres al acusticienilor europeni, 
care a avut loc la Antwerp în 1996 şi 
ne gândim la o participare mai 
reprezentativă la următorul congres, 
care va avea loc la Be~in în martie 
1999, de această dată fiind vorba de 
o primă întâlnire într-un congres 
comun a acusticienilor europeni şi 
americani. 

Membrii SRA au fost nominalizaţi 
în INDEXUL acusticienilor europeni, 
care cuprinde specializările ş i 

adresele acusticienilor români şi este 
distribuit principalelor firme din 
Europa, care solicită servicii din 
domeniul acusticii. Am primit de la 
EAA un număr de 12 INDEXE, care 
stau la dispozitia firmelor interesate 
în acustică, pentru a cunoaşte 
întreaga reţea europeană de 
specialişti din domeniu. 

prof. dr. ing. Nicolae Enescu, 
şeful Catedrei de mecanică 

de la Universitatea 
"Politehnica" Bucureşti, 

preşedintele SRA 

m !l(ţvista revistefor 
• Buletinul Asociaţiei Române a Antreprenorilor de Construcţii , 

ARACO, prezintă , în sumarul numărului 36/decembrie 1997, 
continuarea serialului de articole privind promovarea unui 
îndrumător pentru activitatea de consultanţă în domeniul investiţiilor. 

• Din sumarul Buletinului de Informare al RENEL, "Impuls", 
pe luna decembrie 1997, re\inem articolele: "Succese ale enefgeticii 
nucleare româneşti în 1997". "Separarea instalaţiilor şi activităţilor 
de transport şi distribuţie, problemă importantă în realizarea reformei 
în RENEL" şi ' Asupra compatibilităţii culturale a poporului român 
cu procesele de reformă din sectorul energiei electrice". ·. 

• Numărul din luna decembrie 1997 al revistei "Englneerlng", 
editată de Instituţia Inginerilor Profesionişti din Noua Zeelandă,.,re, 
ca de obicei, un sumar variat, din care spicuim articolele din 
domen11ie alimentaţiei , bioştiin\elor, managementului, corv;trucjiilor 
şi mediului înconjurător. 

• Buletinul Informativ al SocietăJii de lnstalaJii Electrice şi 
Automatizări din România (StEAR) prezintă, în numărul din 
decembrie 1997, activităJile desfăşurate de societate în ultimul 
trimestru al anului 1997, precum şi noutăţi tehnice şi apariJii 
editoriale în domeniul electrotehnicii. 

• Combinatul Siderurgic Galaţi editează revista tehnico
economică intitulată "SIDEX". Din numărul 23/1997 reţinem 
prezentarea expunerii "Uniunea Economică şi România' , susţinută 
de domnul profesor Anghel Rugină cu ocazia vizitei sale la SIDEX. 

MenJionăm, de asemenea, articolele "Demersul calităţii într-o 
întreprindere' , "Zona liberă Galaţi ajută SIDEX-ul" şi "Privatizarea 
activităţilor conexe din patrimoniul SIDEX". 

• Revista de informare în modă, comert şi industrie textilă, "Dia
log textil", în numărul său din decembrie 1997, aduce în atenţia 
cititorilor articole privind noi tehnologii în domeniul industriei tex
tile, precum şi prezentări ale colecţiilor unor designeri români şi 

străini. 

• Direcţia Generală pentru Agricultură şi Alimentaţie a JudeJului 
Timiş ne-a transmis Buletinul Informativ nr. 10/ 1997 intitulat 

. "Agroconsultlm". 
Buletinul reprezintă un ghid pentru specialiştii din domeniul 

culturilor vegetale şi creşterii animalelor, insistându-se însă şi asupra 
unor aspecte economice. 

• Revista "Antreprenorul", editată de AsociaJia Română a 
Antreprenorilor de Construcţii , cuprinde în numărul 8/1997 articole 
interesante din domeniul tehnologiilor de construc\ii: "Echipamente 
de foraj dirijat", "Tehnologii modeme pentru drumuri", "Drenarea 
apelor subterane în zona centrală a municipiului Suceava'. 

• Ultimul număr pe anul 1997 al revistei " Instrumentaţia" 

propune cititorilor articole referitoare la aparatura şi metodele 
moderne de măsurare a nivelului, volumului de gaze naturale, 
consumurilor de energie electrică. 

Totodată , AsociaJia pentru Instrumentaţie din România 
intenţionează să elaboreze Catalogul lnstrumenta\iei din România, 
invitând firmele interesate să ia legătura cu redacţia revistei . 

• Din revista "Instalatorul", nr. 10/1997, reJinem pr3zentările 
echipamentelor LAING - tip RH pentru prepararea apei calde de 
consum şi încălzirea locuinţelor, a echipamentelor inteligente de 
supraveghere, comandă şi protecJie a sistemelor de pompare a 
apei, precum şi a celor pentr~ reglarea şi protecţia cazanelor. 

• ln numărul 6/1997, revista "Electricianul" propune teme de 
actualitate prezentate în articolele: • Aplicarea logicii Fuzz pentru 
controlul automat al debitului unui cazan", "Idei novatoare în 
distribuirea energiei şi gestiunea centralizată a clădirilor" , "Sisteme 
de instalaţii cu elemente prefabricate pentru trasee electrice". 

• Editată de Societatea Inginerilor din Dubai, revisla "World of 
Englneerlng" prezintă , în numărul pe luna noiembrie 1997, 
activitatea internă şi internaţională din ultima perioadă a asociaţiei, 
precum şi noul complex în care se vor desfăşura activităJile 
societăJii. 

Din cuprinsul revistei spicuim articolele: ' lnvestigation and Re
pair of Concrete Structure·, "Emerging Pertormance Specifications 
for Durable Concrete Repair Sotutions' şi "ls your Building Healthy?" 

ing. Georgiana Dumitru 

Curs intensiv de pregătire 
pentru utilizarea 

procesorului de text 
"Word for Windows" 

Din seria cursurilor de calculatoare iniţiate de Departamentul de 
Educaţie Continuă din cadrul AGIR, începând cu luna februarie 
a.c., va fi lansat un nou program de instruire cu caracter aplicativ, 
pentru utilizarea unuia dintre cele mai răspândite programe de cal
culator - procesorul de text "Word for Windows" (versiunea 6.0). 

Pentru preînscrieri şi infonmaţii suplimentare, cei interesaţi sunt 
invitaţi să se adreseze dlui ing. Constantin Costandache sau la 
secretariatul AGIR, zilnic între orele 9-16 sau la telefon 659.23.95, 
fax 312.55.31. 
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FORUMUL NAŢIONAL DE MANAGEMENT 
Forumul Naţional de Management, edi\ia a IV-a, organizat de 

Fundaţia Internaţională de Management - FIMAN - ce derulează 
programe PHARE în scopu( promovării şi dezvoltării managementului 

Ylvem nevoie ae moae[e 
(Urmare din pag. 1) 

prin următoarele cuvinte: "Fiţi cât de cât modeşti pentru 
persoana dumneavoastră, dar nu fiţi modeşti pentru 
poporul pe care îl reprezentaţi". 

În mod constant, Ion I.C. Brătianu a promovat, în 
rangurile superioare ale partidului, ale aparatului de stat şi în 
institu/iile economice şi financiare, numai acele persoane care, 
dincolo ae calitâ/ile intelectuale şi profesionale indispensabile, 
erau caractere veritabile. 

În perioada de după primul război mondial, România 
s-a confruntat cu probleme la fel de grele ca acelea pe care le 
trăim astăzi, dar Ion I. C. Brătianu a ştiut să învingi!., unul după 
altul, toate obstacolele. Conştient fiind că nimeni nu î/i oferă 
nimic, fără să ob/ină chiar înzecit, la baza 'politicii economice. 
Ion I.C. Brătianu a aşezat principiul "Prin noi înşine", care 
pune în valoare resursele spirituale şi materiale interne, prin 
care /ara a devenit prosperă . Acest succes a fost rezultatul 
aplicării unei strategii bine definite, al unei munci organizate 
f continue, în care fiecare pas era b~ne gândit, fiecare reformă 
pregătită cu precizie matematică. ln guvernările lui Ion I.C. 
Brătianu nu se cunosc compromisuri, şovaieli, renun/ări, 

fermitatea fiind caracteristica activită/ii sale. El intâi gândea şi 
apoi ac/iona, nu invers. O fee/ie extrem de pre/ioasâ, ce va 
trebui însuşită şi aplicată de guvernan/ii actuali, care aşteaptă 
solu/ii de la al/ii, iar resursele umane şi materiale proprii sunt 
neglijate. 

În efortul de a instaura normalitatea în /ara noastră, prin 
reconstituirea tradi/iei şi a demnită/ii civice. româneşti, prin 
refacerea economiei şi prin reedificarea clasei politice, cu to/ii 
simţim nevoia modelului Ion I.C. Brătianu. 

în România , şi-a propus să 
supună dezbaterii publice relaţia 
dintre investiţii şi management în 
corelare cu piaţa de capital, o 
temă care a avut de această dată 
drept ţintă sectorul 
intreprinderilor private mici şi 

mijlocii. 
În prezenta reprezentan\ilor 

Preşedin\iei României , 
Consiliului pentru Reformă, 
Fondului Proprietă\ii de Stat , 
Departamentului pentru 
Integrare Europeană , Comisiei 
Na\ionale a Valorilor Mobiliare şi 
Comisiei Europene şi a peste 
200 de manageri, oameni de 
afaceri, specialişti din sectorul 
financiar-bancar, din domeniul 
consultantei manageriale, din 
învăţământul superior tehnic şi 

economic ş i organizaţii 

profesionale, s-au expus 
numeroase probleme cu care se 
confruntă în prezent IMM-urile. 

Definirea noilor strategii de 
afaceri în acord cu interesele 
investitorilor români şi străini ; 

regimul investiţiilor financiare şi 
necesitatea aprobării pachetului 
de reglementări pentru investi\iile 
de portofoliu şi investiţiile directe 
de capital; aplicarea de noi politici 
fiscale pentru eliminarea 
distorsiunilor existenete în 
procesul de derulare a afacerilor; 
rolul administraţiei publice în 

dezvoltarea unui mediu de 
afaceri eficient, compatibil cu 
mecanismele economiei de piaţă 
şi crearea unui sistem de valori 
autentic, caracterizat printr-o 
totală transparenţă , pentru 
eliminarea riscului; diminuarea 
reţinerii investitorilor pentru 
investiţiile de portofoliu, în scopul 
utilizării acestora în realizarea de 
produse competitive destinate 
exportului , în vederea atragerii în 
\ară a fluxurilor valutare ; 
creşterea capacităţii !MM-urilor 
pentru a deveni mai competitive 
pe pia\ă şi rolul managerilor în 
conducerea procesului de 
schimbare, pentru atingerea 
obiectivelor stabilite, în condiţiile 
satisfacerii exigenţelor crescute 
ale clienţilor ; intensificarea 
efortului de conştientizare 

publică asupra fenomenelor ce 
se petrec într-o economie de 
pia\ă modernă , asupra calităţii 
investitorilor în economia 
românească, cum şi unde 
investesc aceştia şi ce resurse 
financiare au la dispoziţie; 
creşterea rolului sistemului de 
învăţământ in domeniul 
managementului, al formării de 
manageri capabili să-şi asume 
riscul în luarea deciziilor ş .a ., au 
constituit tot atâtea teme de 
dezbatere in cele patru sesiuni 
de lucru ale Forumului. 

Masă rotundă AGIR la Timişoara 

Dintre concluziile finale 
prezentate de moderatorii celor 
patru sesiuni, men\ionăm: 

eliminarea discriminării IMM
urilor faţă de intreprinderile de 
stat; schimbarea mentalităţii , a 
culturii manageriale la nivelul 
factorilor de decizie, pentru ca 
statul să devină realmente un 
aliat în sprijinirea !MM-urilor; 
definitivarea unui cadru legislativ 
coerent in domenlu; elaborarea 
unei strategii integrate capabile 
să faciliteze relaţia intre 
manageri şi piaţa de capital; 
întărirea rolului FPS în finalizarea 
procesuJui de privatizare şi 

participarea acestui organism în 
acţiunile de atragere a 
investitorilor străini ; valorificarea 
transferului managerial în cadrul 
acţiunilor de parteneriat între 
societă\ile comerciale româneşti 
şi firmele străine , în domeniul 
restructurării , retehnologizării şi 

modernizării intreprinderilor; 
necesitatea considerării efortului 
de instruire a managerilor şi 

specialiştilor, ca o componentă a 
procesului investiţional în sfera 
pregătirii resurselor umane ; 
perfecţionarea cadrului 
institu\ional de comunicare la 
toate nivelurile. 

ing. Ion Rozanide 

Devotamentul său pentru ideea de /ară şi locul ei firesc 
intre statele Europei moderne, dăruirea integrală şi fără rezerve_ 
pentru această idee şi mai ales fermitatea, decenta şi rigoarea 
inginerească prin care a izbutit să adune toate energiile 
poporului său pentru îndeplinirea acestui ideal reprezintă un 
model a ceea ce se poate face şi trebuie făcut în ceasurile de 
culf1până ale României şi poporului român. 

UTILIZAREA ÎN AGRICULTURĂ A PRODUSELOR 
CHIMICE SPECIFICE, CARE SE FABRICĂ ÎN ŢARĂ 

APEL IMPORTANT 
În baza consideraţiilor expuse în numărul trecut, la rubrica 'Dia

log cu cititorii", referitoare la 'ieşirea' la vânzare liberă a ' Universului 
ingineresc', ne adresăm de această dată în mod expres tuturor 
preşedinţilor de filiale şi cercuri AGIR, cu rugămintea de a prospecta, 
în profil teritorial , posibilitatea contractării cu difuzori de presă 
autorizaţi a distribuirii bilunarului AGIR. 

Menţionăm că redacţia a sondat posibilităţile de transport, 
rezolvabile pentru intreaga ţară , singura condi\ie impusă de re\elele 
existente de distribuţie fiind identificarea unor ' puncte' fixe cu care 
să fie încheiate contracte de preluare-difuzare, în condiţii negociabile. 

Aşteptăm, aşadar, orice posibilă ofertă, pentru ca redacţia să poată 
întreprinde demersurile de contactare şi negociere a contractelor de 
difuzare. 

l'iilJA: Punctele de vedere exprimate în articole aparţin autorilor. 

Filiala AGIA Timiş , în colaborare 
cu Universitatea de Ştiinţe Agricole 
a Banatului, Facultatea de 
Agricultură , cu Universitatea 
'Politehnica" Timişoara, cu Filiala 
Academiei din Timişoara şi DAI.A. 
Timiş a organizat la 26 noiembrie 
1997 o masă rotundă cu tema 
"Utilizarea în agricultură a 
produselor chimice specifice, care 
se fabrică în tară". 

Din discuţii au reieşit câteva 
concluzii importante, pe care le 
sintetizăm în continuare: 

• Informare Insuficientă . Unele 
produse chimice pentru agricultură 
care se fabrică în ţară sunt puţin 
cunoscute. Nu se cunoaşte, în multe 
cazuri , aplicarea corectă a 
substanţelor chimice, în funcţie de 
calitatea solului, respectiv avantajele 
unei aplicaţii corecte şi necazurile 
care pot apărea în cazul unor aplicări 
greşite. 

• Lipsa fondurilor - atât la 
producători cât şi la consumatori. 
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Produsele chimice pentru agricultură 
se folosesc în anumite perioade din 
an. Atunci sunt solicitări mari, iar în 
restul anului se produce de obicei pe 
stoc. Unităţile producătoare nu au 
depozite suficiente pentru a depozita 
produsele în perioadele în care 
acestea nu sunt solicitate de 
agricultură. Ar fi utile depozite zonale 
- iar depozitarea să fie subvenţionată 
de către stat. 

Ajutorul statului este necesar 
pentru producerea la timp de 
substanţe chimice pentru agricultură. 

În toamnă , mulţi producători 
agricoli au fost nevoiţi să-şi vândă 

produsele la preţuri inferioare 
cheltuielilor de producţie, numai ca 
să poată să-şi cumpere cele 
necesare pentru însămânţări . 

În toate ţările , statul ajută financiar 
agricultura. Încurajează şi 
funcţionarea fermelor agricole, pentru 
a se putea aplica metode moderne 
de cultivarea pământului . 

Produsele chimice sunt scumpe. 
Dacă se iau direct de la producător, 
ele sunt mai ieftine. Firmele 
intermediare scumpesc foarte mult 
produsele. 

• Calitatea produselor agricole. 
Dacă în anul trecut s-a mers pe 
cantitatea obţinută la hectar, în 
prezent trebuie să ţinem cont şi de 
calitatea produselor recoltate . 
Respectiv, la grâu - de gluten, la 
porumb - de conţinutul în amidon, la 
sfeclă - de conţinutul de zahăr şi 
altele. Pentru export se solicită 

produse agricole care trebuie să 
îndeplinească anumite condiţii de 
calitate. Or şi în agricultură , ca şi în 
industrie, mulţi nu dau încă suficientă 
importanţă calităţii produselor. Există 
produse chimice care duc la ridicarea 
calităţii produselor agricole. dar suni 
puţin cunoscute . În aplicarea lor 
există conservatorism. Or, realizarea 
produselor agricole de calitate este 
importantă şi pentru consumul intern, 

nu numai pentru export. 
Pentru exportul produselor 

agricole ar fi necesar un laborator 
acreditat de RELAR conform S.R.
E.N. 45001, care ar putea certifica 
produsele după seria ISO-9000. 

• Mentalitatea oamenilor trebuie 
să se schimbe. Producătorii agricoli 
ar trebui să în\eleagă că şi la 
cultivarea pământului trebuie 
introduse noi tehnologii, mai eficiente. 
Că în acest domeniu, importanţa 
inginerului agronom, a specialiştilor 
este din ce în ce mai mare. 

Sunt foarte importante cărţile care 
vin în sprijinul cultivatorilor agricoli. 
Specialiştii în domeniu le scriu, dar 
nu au bani pentru tipărirea lor. Or, fiind 
vorba de agricultură, de felul cum 
trebuie cultivat mai eficient pământul 
- de care depinde hrana populaţiei 
ţării - ar fi necesar să se aloce fonduri 
din partea ministerului pentru acest 
lucru. Este umilitor ca un mare spe
cialist, care a scris o carte foarte utilă, 
să umble, să se roage de diferiţi 

sponsori pentru a i se publica. De 
aceasta ar trebui să se ocupe statul, 
respectiv de tipărire şi de acordarea 
unor stimulente celor care le-au scris. 

• Este necesar să se acorde o 
mai mare încredere realizării în ţară 
a unor noi produse pentru 
agri cultură , ca rezultat al unor 
cercetări ştiinţifice. Ca exemplu s-a 
dat realizarea unui produs de Baza 
Academiei, care este calitativ la fel 
ca şi produsul similar din import, dar 
este mult m!'i ieftin, respectiv la mai 
puţin de jumătate faţă de preţul celu_i 
importat. Importul unor produse este 
motivat, dar nu în toate cazurile. Şi 
în ţară se fabrică produse de bună 

· calitate , ele trebuie doar cunoscute 
şi aplicate corect. 

ing. Viorica Bălan, 
secretar Filiala Timiş 

a AGIA 
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